
Australian Nunphung Cawnpiaknak

Australia ah kalnak

Catlap le aho si ti hngalhnak

Na vanlawng cuannak he aa pehtlaimi catlap pawl le aho 
na si ti hngalhnak pawl kha an biapi tuk.

Cu hnu cun Australia i na nunning thar tawlrelnak bawmtu 
ah na herh hna.

Na tuah ding ah a biapi ngaimi cu:

•	 him tein kenkoi

•	 zeitik caan paoh ah i ken
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Hihi pek na si men lai:

•	 mipem sinak kat (ImmiCard)

asilole

•	 Australia lei tlawnnak caah a herhmi catlap 
(Document for Travel to Australia - DFTTA)

Australia lei tlawnnak caah khualtlawnnak lei a herhmi 
catlap pawl bantukin mah hna chungah pakhat paoh 
na hman lai.

Vanlawng dinhnak hmun ah na hmuhsak hna a herh, 
culo ahcun khual na tlawng kho lai lo.

Na ImmiCard a hmailei ah na ngah le cangka in 
minthut na hau.

Kum 10 nak tang ngakchia deuh cu an mipeem sinak 
kat ah minthut an herh lo.
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I phorh dingmi thilri

Khualtlawn tikah a tlangpi in thiltom 2 ngeih a si:

•	 keih in kalter mi thiltom

•	 i put mi thiltom

Keih in kalter mi thiltom

Vanlawng dinhnak hmun ah keih in kalter mi na 
thiltom cu vanlawng riantuantu na pek lai.

Vanlawng thiltom umnak hmun chungah a kal.

Keih in kalter mi na thiltom pawl nih nangmah 
kong a chim ning:

•	 na min
•	 phak tinhmi hmun – na kalnak ding hmun 
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Keih in kalter mi na thiltom pakhat cio caah catlap asilole 
tiket pek na si lai.

Australia na phak tikah na va lak than lai.

Zeizat a ritmi thiltom dah sanh khawh timi kha 
vanlawng ngeitu bu pawl nih rikhiahmi an ngei. 

A tlangpi in ri khiahmi cu minung pakhat nih keih in 
kaltermi thiltom cu kilo 20 a si.  

Na thiltom pawl kha kilo 20 nak a rih deuh ahcun 
vanlawng ngeitu bu nih a hlei in tangka an in liamter lai.

I ken na duhmi thil tampi zong na ngei kho men.
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Na thil tampi i ken nak ding ah cun a dang tein 
tangka na pek a hau.

Na thil pipa pawl i ken na duhmi kong ah na khuatlawnnak 
ding i an bawmhtu minung kha chim.

Keih in kaltermi na thiltom chungah sanh dingmi

Na sanh dingmi cu:

•	 nangmah le na chungkhar caah thilthuam pawl

•	 kedan pawl

•	 nangmah pumpak hmanmi thil pawl – lutawlnak, 
chatpiat, rimhmui tertu 

•	 i ken na herhmi sii
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•	 na caah a biapimi thil pawl – hmanthlak pawl, 
cakuat pawl, cauk pawl

I putmi thiltom

Vanlawng cungah a fami zal 1 naa put khawh.

Cucu hi tihin auh a si:

•	 i putmi thiltom
asilole

•	 kutput thil

I putmi zal chungah sanh khawh dingmi kong upadi na 
hngalh a hau.

I putmi na thiltom chungah sanh dingmi

Na sanh dingmi cu:

•	 a biapimi catlap pawl
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•	 khualtlawnnak he aa pehtlaimi catlap pawl

•	 suingun tibantuk manfaak thil na ngeihmi pawl

•	 vanlawng chungah nangmah pumpak hmanmi caah 
na herh dingmi thil pawl

•	 khualtlawn lio ah rel na duh dingmi thil pawl – 
cauk asilole thawngzamh ca

•	 na fon 

•	 lum tein umnak dingah thilthuam hlei asilole angki lum
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I phorh lo dingmi thilri

Ram chung ah na luhpi khawh lomi kong Australia 
ah a fekthup mi upadi pawl an um:

•	 thingram pawl

•	 pangpar pawl

•	 vawlei

•	 thlaici pawl
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•	 a hawng a hakmi thingthei pawl 

•	 tha tein tuahto rih lomi sahdah

•	 a nungmi saram pawl asilole saram in a chuakmi thilri

oo a phaw

oo

oo

a thla pawl

a hmul
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oo

oo

oo

oo

oo

a ruh pawl

a hawng

rili chung ummi cengkeuh

khuai in a chuakmi pawl

saram caah hmanmi thilthuam
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•	 rawl

oo

oo

oo

oo

cawhnuk lei he aa pehtlaimi – cawhnuk, 
cawhnuk kham, thawhpat, cawhnuk khal

arti pawl asiloe arti in tuahmi pawl

thingthei asilole anhringso pawl – a tharhlammi 
asilole a kik in khaltermi thil

sa asilole sa in tuahmi pawl

•	 a puak khomi pawl
•	 mei pangpar pawl
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•	 hriamnam pawl

oo
oo
oo

meithal le ral hriamnam pawl
vainam pawl
namte pawl

•	 phung nih a onh lomi rithai sii pawl

Australia lei ah hi thil pawl na rak i ken ahcun vanlawng 
dinhnak hmun i riantuantu pawl kha na chimh hna a herh.

Hi pawl kong aho hmanh na chimh hna lo i an hmuh 
ahcun, na cung i a cang khomi cu:

•	 dantat – tangka tampi liam

•	 tlaihkhih le sualnak a ngeimi ah ruah le sualpuh
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•	 thonginn ah kuatnak

•	 sualnak a tuahtu cazin chung min khumhnak he a 
dong kho

Vanlawng in khualtlawnnak

Australia lei khualtlawnnak lam caan cu a sau.

Khuallam a saupi caah timhcia in na um a herh.

Zeimawcaan ah khuallam cu vanlawng pakhat in saupi cit 
a si.

Zeimawcaan ah vanlawng in tum na herhnak hmun zong 
khuallam ah aa tel.
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Khualtlawn hlan ah

Khualtlawn cu aho paoh caah thabat a si.

Ngakchia no pawl caah thabat deuh a si kho rih.

Nan khualtlawnnak nan thawk hlan ah, nan fale kha hi 
pawl hi tuah hna seh: 

•	 rawl ei hna seh
•	 zunput ah kal ta hna seh

Khual nan tlawn lio i vanlawng chungah rawl ei le zunput 
hman nan herh te lai. 

Bawhte asilole ngakchia nih hihi an herh lai:

•	 ek le zundonhnak tawhrolh  
•	 kenchapmi thilthuam pawl
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Vanlawng chungah

Thutdan taisawm hmelchunhnak kha hmih a si ahcun 
vanlawng chungah naa chawk kho.

Thutdan taisawm hmelchunhnak kha on a si ahcun tuah 
na herhmi cu:

•	 na thutnak ah na um a hau
•	 thutdan taisawm kha naa sawm a hau

Hihi pek na si lai:

•	 rawl
•	 din dingmi

Vanlawng chung i pekmi tirawl pawl cu a lak in an si.

An in pekmi rawl kha na ei khawh lo ahcun, thingthei na 
hal khawh hna.

Rawl a hleimi paoh cu vanlawng chungah na kaltak a 
herh, Australia ram chung ah nangmah he na luhpi kho lo.

Vanlawng chungah kuak na zu kho lo.
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Vanlawng chung i thli namchihnak nih na hna a phih 
kho men.

Hi namchihnak cu hi pawl tuahnak thawngin aa rel 
deuh lai:

•	 dolhnak 
•	 khai supsapnak
•	 hahamnak 

Bawhte na ngeih ahcun, rawl peknak in namchihnak zorter 
dingah na bawmh khawh:

•	 vanlawng a zuan hlan ah
•	 vanlawng a zuan lio ah
•	 vanlawng dinhnak i a tum lio ah

Rawl peknak nih khan a dolhter hna lai.

Vanlawng a cawlning nih khan cheukhat cu a 
zawtter hna.

A rii hnga dingmi ah naa ruah ahcun, hihi na 
hman khawh:

•	 thutnak zar i a ummi caku bawm

•	 vanlawng cung zunput
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Vanlawng thlennak

Australia nan phanh hlan ah, nan vanlawng kha 
caan tawite a dang ram ah aa din kho i hi ah an 
tuah khawhmi cu:

•	 an thianhlimh kho
•	 datsi hna an rawnchap kho

Hihi vanlawng thlen dingah dirnak hmun tiah auh a si.

Vanlawng in tum dingah an in fial men hna lai.

Na kut in naa putmi zal pawl kha i kalpi.

Vanlawng dang cuan na hau kho men.
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Vanlawng dinhnak chung i hmun dang deuh ah kal na hau 
kho men.

Peemnak caah Ramkip Bu (International Organization 
for Migration - IOM) chungin minung pakhat khat nih 
nan vanlawng thlennak ding i dirnak hmun ah nangmah 
bawmh dingin a rak in ton lai. 

IOM chung in minung pakhat khat he nan si ti dah lo cun 
vanlawng thlennak hmun na um lio ah vanlawng dinhnak 
chuahtaak hlah.

A dang naa cit dingmi vanlawng hngah na haunak hmun 
chuahnak kutka hmuh khawhnak ding an bawm khotu 
vanlawng dinhnak hmun ah riantuantu minung an um ko.

A dang naa cit dingmi vanlawng cu na pehzulh dingmi 
vanlawng tiah auh a si.
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Australia phak tikah
Pal dingin an khamnak hmun lei in kalnak

Vanlawng in na vun tum tikah a peemmi cheknak lei in na 
kal lai.

Bawi pakhat nih:

•	 na khualtlawnnak catialmi pawl kha a zoh lai
•	 ram chung ah an lut ter lai

Anmah pawl pek na haumi cu na:

•	 ImmiCard asilole DFTTA

•	 a rak lutmi khualtlawng kat 
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•	 ramdang chuahnak ca-uk asilole 'khualtlawn 
khawhnak tuahpiakmi' ('titre de voyage') pakhat 
paoh na ngeih ahcun

Bawi pakhat nih:

•	 a chek hna lai
•	 an pek than lai

Na thil phorhnak zal hlamnak

Australia i luhnak nawl pek na si hnu ah na thiltom na 
va lak a hau.

Thiltom hlamnak hmun cungah na hmuh ko lai.

Thiltom hlamnak hmun cungah na rak cuanmi 
vanlawng nambar kha a lang ko lai.
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Na thiltom na hmuh khawh lo ahcun, vanlawng 
dinhnak hmun i riantuantu minung pakhat khat 
hal hna.

A voikhat nak na thiltom an rak chek lio i an 
in pekmi catlap asilole tiket tha tein fim kha a 
biapi tuk.

Na thiltom a tlau sual ahcun kawlnak dingah hman 
khawh a si.

Chawnh khawhmi zawtnak hrik cheknak

Na bek pawl na ngah tikah, cheknak hmun lei ah na 
kalpi a hau.

Na kalnak hnga ding lamhmuhsaktu hmelchunhnak 
pawl an um.
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Bawi pakhat nih na rak luhnak khualtlawng kat 
kha a lak lai i a chiah lai.

Na phanh tikah na thil pawl kha hnimh a thiammi 
uico pawl nih an chek khawh men.

Na bek pawl kha chek an si men lai.

Hihi tuahnak a ruang cu bawi pawl nih Australia 
ram chungah luhpi a ngah lomi zeihmanh na rak i 
sanh lo ti fianter kha an herh.

Australia ah harnak a chuahpi kho dingmi 
zawtnak pakhat khat asilole chonh a fawimi 
zawtnak pawl i kalpi lo kha a biapi tuk.
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Bawi pawl nih an in halmi paoh kha hman tein 
na leh hna a hau.

Holh lei ah bawmh na herh ahcun holhlettu na 
hal khawh.

Australia lei khualtlawnnak kong tam deuh cu hi 
vuapsaih pawl ah na hmuh khawh.
www.border.gov.au/Trav/Ente
www.agriculture.gov.au/travelling



24

Hi ka a lonnak cahmai hi cu nganh ta hramhrammi a si

Mipeem Caah Tuantu Ramkip Huap Phu  

 nih Australian Cozah Zatlang Bawmhnak 

Phu ai-awh in a cawnpiak hna
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	Bawhte asilole ngakchia nih hihi an herh lai:

	• 
	• 
	• 
	• 

	ek le zundonhnak tawhrolh  
	ek le zundonhnak tawhrolh  


	• 
	• 
	• 

	kenchapmi thilthuam pawl
	kenchapmi thilthuam pawl



	Vanlawng chungah
	Vanlawng chungah

	Thutdan taisawm hmelchunhnak kha hmih a si ahcun 
	Thutdan taisawm hmelchunhnak kha hmih a si ahcun 
	vanlawng chungah naa chawk kho.

	Thutdan taisawm hmelchunhnak kha on a si ahcun tuah 
	Thutdan taisawm hmelchunhnak kha on a si ahcun tuah 
	na herhmi cu:

	• 
	• 
	• 
	• 

	na thutnak ah na um a hau
	na thutnak ah na um a hau


	• 
	• 
	• 

	thutdan taisawm kha naa sawm a hau
	thutdan taisawm kha naa sawm a hau



	Hihi pek na si lai:
	Hihi pek na si lai:

	• 
	• 
	• 
	• 

	rawl
	rawl


	• 
	• 
	• 

	din dingmi
	din dingmi



	Vanlawng chung i pekmi tirawl pawl cu a lak in an si.
	Vanlawng chung i pekmi tirawl pawl cu a lak in an si.

	An in pekmi rawl kha na ei khawh lo ahcun, thingthei na 
	An in pekmi rawl kha na ei khawh lo ahcun, thingthei na 
	hal khawh hna.

	Rawl a hleimi paoh cu vanlawng chungah na kaltak a 
	Rawl a hleimi paoh cu vanlawng chungah na kaltak a 
	herh, Australia ram chung ah nangmah he na luhpi kho lo.

	Vanlawng chungah kuak na zu kho lo.
	Vanlawng chungah kuak na zu kho lo.

	Vanlawng chung i thli namchihnak nih na hna a phih 
	Vanlawng chung i thli namchihnak nih na hna a phih 
	kho men.

	Hi namchihnak cu hi pawl tuahnak thawngin aa rel 
	Hi namchihnak cu hi pawl tuahnak thawngin aa rel 
	deuh lai:

	• 
	• 
	• 
	• 

	dolhnak 
	dolhnak 


	• 
	• 
	• 

	khai supsapnak
	khai supsapnak


	• 
	• 
	• 

	hahamnak 
	hahamnak 



	Bawhte na ngeih ahcun, rawl peknak in namchihnak zorter 
	Bawhte na ngeih ahcun, rawl peknak in namchihnak zorter 
	dingah na bawmh khawh:

	• 
	• 
	• 
	• 

	vanlawng a zuan hlan ah
	vanlawng a zuan hlan ah


	• 
	• 
	• 

	vanlawng a zuan lio ah
	vanlawng a zuan lio ah


	• 
	• 
	• 

	vanlawng dinhnak i a tum lio ah
	vanlawng dinhnak i a tum lio ah



	Rawl peknak nih khan a dolhter hna lai.
	Rawl peknak nih khan a dolhter hna lai.

	Vanlawng a cawlning nih khan cheukhat cu a 
	Vanlawng a cawlning nih khan cheukhat cu a 
	zawtter hna.

	A rii hnga dingmi ah naa ruah ahcun, hihi na 
	A rii hnga dingmi ah naa ruah ahcun, hihi na 
	hman khawh:

	• 
	• 
	• 
	• 

	thutnak zar i a ummi caku bawm
	thutnak zar i a ummi caku bawm



	• 
	• 
	• 
	• 

	vanlawng cung zunput
	vanlawng cung zunput



	Vanlawng thlennak
	Vanlawng thlennak

	Australia nan phanh hlan ah, nan vanlawng kha 
	Australia nan phanh hlan ah, nan vanlawng kha 
	caan tawite a dang ram ah aa din kho i hi ah an 
	tuah khawhmi cu:

	• 
	• 
	• 
	• 

	an thianhlimh kho
	an thianhlimh kho


	• 
	• 
	• 

	datsi hna an rawnchap kho
	datsi hna an rawnchap kho



	Hihi vanlawng thlen dingah dirnak hmun tiah auh a si.
	Hihi vanlawng thlen dingah dirnak hmun tiah auh a si.

	Vanlawng in tum dingah an in fial men hna lai.
	Vanlawng in tum dingah an in fial men hna lai.

	Na kut in naa putmi zal pawl kha i kalpi.
	Na kut in naa putmi zal pawl kha i kalpi.

	Vanlawng dang cuan na hau kho men.
	Vanlawng dang cuan na hau kho men.

	Vanlawng dinhnak chung i hmun dang deuh ah kal na hau 
	Vanlawng dinhnak chung i hmun dang deuh ah kal na hau 
	kho men.

	Peemnak caah Ramkip Bu (International Organization 
	Peemnak caah Ramkip Bu (International Organization 
	for Migration - IOM) chungin minung pakhat khat nih 
	nan vanlawng thlennak ding i dirnak hmun ah nangmah 
	bawmh dingin a rak in ton lai. 

	IOM chung in minung pakhat khat he nan si ti dah lo cun 
	IOM chung in minung pakhat khat he nan si ti dah lo cun 
	vanlawng thlennak hmun na um lio ah vanlawng dinhnak 
	chuahtaak hlah.

	A dang naa cit dingmi vanlawng hngah na haunak hmun 
	A dang naa cit dingmi vanlawng hngah na haunak hmun 
	chuahnak kutka hmuh khawhnak ding an bawm khotu 
	vanlawng dinhnak hmun ah riantuantu minung an um ko.

	A dang naa cit dingmi vanlawng cu na pehzulh dingmi 
	A dang naa cit dingmi vanlawng cu na pehzulh dingmi 
	vanlawng tiah auh a si.

	Australia phak tikah
	Australia phak tikah

	Pal dingin an khamnak hmun lei in kalnak
	Pal dingin an khamnak hmun lei in kalnak

	Vanlawng in na vun tum tikah a peemmi cheknak lei in na 
	Vanlawng in na vun tum tikah a peemmi cheknak lei in na 
	kal lai.

	Bawi pakhat nih:
	Bawi pakhat nih:

	• 
	• 
	• 
	• 

	na khualtlawnnak catialmi pawl kha a zoh lai
	na khualtlawnnak catialmi pawl kha a zoh lai


	• 
	• 
	• 

	ram chung ah an lut ter lai
	ram chung ah an lut ter lai



	Anmah pawl pek na haumi cu na:
	Anmah pawl pek na haumi cu na:

	• 
	• 
	• 
	• 

	ImmiCard asilole DFTTA
	ImmiCard asilole DFTTA



	• 
	• 
	• 
	• 

	a rak lutmi khualtlawng kat 
	a rak lutmi khualtlawng kat 



	• 
	• 
	• 
	• 

	ramdang chuahnak ca-uk asilole 'khualtlawn 
	ramdang chuahnak ca-uk asilole 'khualtlawn 
	khawhnak tuahpiakmi' ('titre de voyage') pakhat 
	paoh na ngeih ahcun



	Bawi pakhat nih:
	Bawi pakhat nih:

	• 
	• 
	• 
	• 

	a chek hna lai
	a chek hna lai


	• 
	• 
	• 

	an pek than lai
	an pek than lai



	Na thil phorhnak zal hlamnak
	Na thil phorhnak zal hlamnak

	Australia i luhnak nawl pek na si hnu ah na thiltom na 
	Australia i luhnak nawl pek na si hnu ah na thiltom na 
	va lak a hau.

	Thiltom hlamnak hmun cungah na hmuh ko lai.
	Thiltom hlamnak hmun cungah na hmuh ko lai.

	Thiltom hlamnak hmun cungah na rak cuanmi 
	Thiltom hlamnak hmun cungah na rak cuanmi 
	vanlawng nambar kha a lang ko lai.

	Na thiltom na hmuh khawh lo ahcun, vanlawng 
	Na thiltom na hmuh khawh lo ahcun, vanlawng 
	dinhnak hmun i riantuantu minung pakhat khat 
	hal hna.

	A voikhat nak na thiltom an rak chek lio i an 
	A voikhat nak na thiltom an rak chek lio i an 
	in pekmi catlap asilole tiket tha tein fim kha a 
	biapi tuk.

	Na thiltom a tlau sual ahcun kawlnak dingah hman 
	Na thiltom a tlau sual ahcun kawlnak dingah hman 
	khawh a si.

	Chawnh khawhmi zawtnak hrik cheknak
	Chawnh khawhmi zawtnak hrik cheknak

	Na bek pawl na ngah tikah, cheknak hmun lei ah na 
	Na bek pawl na ngah tikah, cheknak hmun lei ah na 
	kalpi a hau.

	Na kalnak hnga ding lamhmuhsaktu hmelchunhnak 
	Na kalnak hnga ding lamhmuhsaktu hmelchunhnak 
	pawl an um.

	Bawi pakhat nih na rak luhnak khualtlawng kat 
	Bawi pakhat nih na rak luhnak khualtlawng kat 
	kha a lak lai i a chiah lai.

	Na phanh tikah na thil pawl kha hnimh a thiammi 
	Na phanh tikah na thil pawl kha hnimh a thiammi 
	uico pawl nih an chek khawh men.

	Na bek pawl kha chek an si men lai.
	Na bek pawl kha chek an si men lai.

	Hihi tuahnak a ruang cu bawi pawl nih Australia 
	Hihi tuahnak a ruang cu bawi pawl nih Australia 
	ram chungah luhpi a ngah lomi zeihmanh na rak i 
	sanh lo ti fianter kha an herh.

	Australia ah harnak a chuahpi kho dingmi 
	Australia ah harnak a chuahpi kho dingmi 
	zawtnak pakhat khat asilole chonh a fawimi 
	zawtnak pawl i kalpi lo kha a biapi tuk.

	Bawi pawl nih an in halmi paoh kha hman tein 
	Bawi pawl nih an in halmi paoh kha hman tein 
	na leh hna a hau.

	Holh lei ah bawmh na herh ahcun holhlettu na 
	Holh lei ah bawmh na herh ahcun holhlettu na 
	hal khawh.

	Australia lei khualtlawnnak kong tam deuh cu hi 
	Australia lei khualtlawnnak kong tam deuh cu hi 
	vuapsaih pawl ah na hmuh khawh.

	www.border.gov.au/Trav/Ente
	www.border.gov.au/Trav/Ente

	www.agriculture.gov.au/travelling
	www.agriculture.gov.au/travelling
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